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V uredni{tvu ~asopisa Aluminij
smo bili prepri~ani, da se v mese-
cu juliju zagotovo ne bodo zgo-
dili dogodki, ob katerih bi ~lovek
potreboval velike besede, saj je
to ~as dopustov in za vse nas mal-
ce bolj spro{~eno obdobje. A
o~itno `ivljenje zna presenetiti s
svojimi drobnimi ~ude`i. @e A.
Einstein je ob neki prilo`nosti
zapisal, da je proces znanstvene-
ga odkrivanja v bistvu nenehen
beg pred ~ude`em. In takrat, ko
je ~lovek prepri~an, da je videl in
do`ivel ̀ e vse, se zgodi. V livarni
se po neznanem spletu okoli{~in
ali morda celo po ~ude`u – za
tiste, ki vanje verjamemo – pojavi
aluminijasti mo`ic in razburka
domi{ljijo. Kot da bi nam aluminij
ob {estdesetletnici na{ega obsto-
ja sporo~al, da nimamo opravka
s hladno srebrno kovino, temve~
gre za nekaj ve~, za nekaj, kar ima
svojo zgodovino, spomine, du{o
in srce, kar neprestano kro`i in
se vra~a v svoje bistvo, da bi nas
nagradilo {e z nekaj pomembni-
mi mejniki, na katere smo lahko
ponosni. Tako nas ~asnik Fi -
nance uvrsti na deseto mesto med
top izvozniki, podjetje Talum
Rondelice ustvari rekordno
proizvodnjo in prodajo, podjetje
Talum Ulitki pa preseneti s pre-
se`eno mese~no realizacijo pri-
hodkov od prodaje. To je samo

nekaj vidnih uspehov, s katerimi
se lahko pohvalimo, verjamem
pa, da je na na{ih delovnih mestih
vsak dan veliko manj{ih zmag, na
katere smo lahko ponosni. Morda
se v~asih ne znamo pohvaliti s
svojimi uspehi, ker so nas vzgajali
v duhu, da se dobro blago samo
hvali. A ta moto je zapu{~ina
nekega drugega ~asa. Prav je, da
smo ponosni na vse, kar nam je
s skupnimi mo~mi uspelo realizi-
rati. Ob tak{nih pozitivnih novi-
cah se zrcali moto, ki smo si ga
zastavili: Skupaj zmoremo skoraj
vse! 

Konec meseca junija smo za -
klju~ili trimese~ni nate~aj Upam
si! (60 idej za 60 let), ki bo sim-
boli~no zaokro`il na{ jubilej.
Odziv je bil zelo dober, kar doka-
zuje, da so med nami kreativni
ljudje, ki si upajo pogledati onkraj
znanega in ute~enega. Nekaj te
kreativnosti se je prelilo tudi v
podobo alu mravlji{~a in minia-
ture, ki je iz hobija prerastla v raz-
stavni eksponat in krasi na{e
delovno okolje ter na pou~en
na~in nagovarja obiskovalce. 

Da, v mesecu juliju se je dogajalo.
Pa naj {e kdo re~e, da so poletni
meseci namenjeni samo dopu-
stovanju.p

»Takrat, ko je ~lovek prepri~an, da je videl in do`ivel `e vse, se zgodi ~ude`.«

Kadar ne uspe{ prvi~, 
poskusi vnovi~

UVODNIK

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA
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Cena aluminija na Londonski bor-
zi kovin se v zadnjih dveh mese-
cih vztrajno dviguje. Presegla je
celo 2000 USD/t, kar se je zgodilo
prvi~ po januarju 2013. Razlogov
za prehitro vzhi~enost ni, saj oce-
njujem, da je ta porast bolj {peku-
lativne narave in ne odraz realne-
ga odziva na obseg ponudbe in
povpra{evanja. Delno ima na ta
pozitivni trend gibanja cene alu-
minija na LME res vpliv primanj-
kljaj aluminija na trgu, ki smo ga
v zadnjem obdobju zaznali, naj-
verjetneje pa je ta dvig posledica
{pekulacij velikih trgovcev, bank
in finan~nih skladov, ki `e nekaj
~asa obvladujejo ve~ino fizi~nih
pretokov aluminija skozi skla-
di{~a na trgu in tudi glavnino
finan~nih transakcij na borzah
kovin. 
European Aluminium Asso cia -
tion (EAA) in Comodity Re search
Unit (CRU) napovedujeta za
naslednje obdobje primanjkljaj
aluminija na svetovnih trgih, kar
je za nas, proizvajalce aluminija,
dobra novica. V zadnjem kvartalu
se je tudi prvi~ po dolgem ~asu

zgodilo, da je bil obseg blagovne
proizvodnje manj{i kot poraba.
Velikih novih projektov v izgrad-
njo elektroliz tudi ni na vidiku,
tisti, ki so v zadnjem obdobju izva-
jali projekte pove~evanja zmoglji-
vosti v primarno proizvodnjo –
predvsem na Bli`njem vzhodu,
pa so pred zaklju~kom ali so `e
zaklju~eni. Vse to ka`e na
mo`nost pozitivnih trendov pri
gibanju cene  aluminija na borzi.
Neznanka ostaja Kitajska, po moji
presoji napihnjen balon, ki bo
moral po~iti. Danes njihovo delo-
vanje {e nima bistvenega vpliva
na panogo, v kateri delujemo, saj
so samozadostni, a se v zadnjem
obdobju `e opa`a njihova te`nja
po uvozu primarnega in odpad-
nega aluminija. Glede na velikost
kitajske proizvodnje in porabe
aluminija, ki predstavlja polovico
svetovne, pa lahko s svojimi aktiv-
nostmi Kitajci kaj hitro zamajejo
svetovno tr`i{~e.
Ne glede na vso navedeno kom-
binatoriko pa nam v Talumu seve-
da dvig borzne cene aluminija pri-
de prav. Kratkoro~no se nam bo -
sta u~inka dviga borzne cene alu-
minija in vi{jih premij, ki smo jih
dosegli na trgu, poznala v zad-
njem kvartalu leto{njega leta.
Prvo polovico leta smo zaklju~ili
z negativnim poslovnim izidom v
vi{ini 4,9 milijona evrov, kar je
bolje kot v istem obdobju lani, ne
glede na dejstvo, da je bila borzna
cena aluminija v prvi polovici
leto{njega leta (povpre~no 1750
USD/t) slab{a kot v istem obdobju
lani (1920 USD/t). To ka`e na
pomembnost izvajanja prestruk-
turiranja in stro{kovne optimiza-
cije, ki ju moramo z enako oz. {e
ve~jo intenzivnostjo nadaljevati
tudi v bodo~e. Rezultati odvisnih
dru`b so vzpodbudni, saj so vse

dru`be, z izjemo Talum Aluminij
in Talum [abac, dosegle pozitivni
poslovni izid. Pri navedenih dveh
poznamo razloge za tak{en rezul-
tat, ki so objektivne narave, ker
so povezani z nekonkuren~nim
poslovnim okoljem v energijsko
intenzivni panogi v Sloveniji in z
naravno katastrofo, ki se je zgo-
dila v Srbiji in Bosni. Posamezne
dru`be v skupini podirajo rekor-
de pri mese~ni proizvodnji ali
obsegu prihodkov iz prodaje,
dolo~ene bistveno pove~ujejo
obseg prihodkov na zunanjem
trgu. Za vse to ste seveda klju~ni
vsi, ki ustvarjate te rezultate.
Vseeno pa je potrebno pri vred-
notenju rezultatov na nivoju
celotne skupine upo{tevati, da je
{e vedno ve~ kot polovica na{ega
skupnega obsega prodaje odvi-
sna od proizvodnje aluminija v
elektrolizi.
Poleg vzpodbudnih rezultatov
dru`b pa je pomembno {e dej-
stvo, da smo uspeli z aktivnostmi
v zadnjem letu kupiti elektri~no
energijo za proizvodnjo primar-
nega aluminija v celotni elektro-
lizi za obdobje  2016 in 2018.
Pogoji nakupa so bolj{i od trenu-
tnih, ker smo izkoristili ugodne
razmere na borzi elektri~ne ener-
gije in nizke borzne cene
elektri~ne energije. To prina{a za
navedeno obdobje po letu 2015
spremenjene okoli{~ine poslova-
nja in s tem tudi temelj za nad-
gradnjo na{e strategije in nadalje-
vanje za~rtanega prestrukturira-
nja.

Za nami je torej zelo aktivno prvo
polletje, pred nami zaslu`eni
dopusti. Odpo~ijmo si in si nabe-
rimo novo energijo za konec
poletja in prihajajo~o jesen.
Zanimiva bo!p

UPRAVA

Za nami zelo aktivno prvo polletje

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma
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^asnik Finance je objavil lestvico
50 najve~jih slovenskih izvoz ni -
kov v letu 2013. Talum je z 215

milijonov evrov ustvarjenih pri-
hodkov prodaje na tujih trgih na
10. mestu.p

V odvisni dru`bi Talum Ronde-
lice smo junija proizvedli rekord-
no mese~no koli~ino, 2.832 ton
rondelic. Dnevna proizvodnja je
dosegla nivo 95 ton, kar je tudi
najve~ doslej.
Instalirane proizvodne kapacitete
za proizvodnjo rondelic nam
omogo~ajo nadaljnjo rast. V vod-
stvu odvisne dru`be verjamemo,
da je na trgu {e vedno dovolj pri-
lo`nosti za pove~anje prodaje
rondelic, zato si prizadevamo, da
te prilo`nosti ~im bolje izkoristi-
mo.
Vsem zaposlenim v odvisni
dru`bi Talum Rondelice ~estitam
za rekordni dose`ek. Hvala tudi
sodelavcem v odvisni dru`bi
Talum Livarna, ki nas pri pripravi
in dobavah teko~ega aluminija v
~asu izvajanja razvojno-investicij-
skega projekta zelo podpirajo.p

DRUGI O NAS

Talum med top izvozniki

VIR: ^ASNIK FINANCE, 1. 7. 2014

TALUM RONDELICE

Junija rekordna proizvodnja in prodaja rondelic

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^, 

TOMA@ GODICELJ

Novi del hale Talum Rondelice z argonsko

postajo

Pakirna linija

Pri~etek remonta linije za ozki trak

Skladi{~enje kupljenega aluminija na novem

depoju



Nekaj spodbudnih informacij iz
proizvodne dru`be Talum Ulitki
d.o.o.
V juniju 2014 smo presegli me -
se~no realizacijo prodaje 1 mio
EUR.

V prvi polovici leta smo presegli:
- zastavljen pozitivni rezultat iz

poslovanja,
- na~rtovane prihodke iz prodaje

za 28 %,
- na~rtovano koli~insko prodajo

za 10 %, 
- uvajali smo 9 novih ulitkov v fazi

razvoja in uvdeli 9 novih ulitkov
v serijski proizvodnji.

Danes {teje Talum Ulitki 119 de -
lavcev (julija 2013 je bilo zaposle-
nih 56 delavcev).

V prvi polovici leta smo:
- dosegli 0,54 inovativnega pred-

loga na zaposlenega,
- se usposabljali 45 ur na zaposle-

nega,
- z dodano vrednostjo zaposlene-

ga (prera ~u na no na letni ni vo)
presegli 37.000 EUR.

Na dobri poti smo, da dose`emo

zastavljeni cilj prodaje – 8,6 mio

EUR v letu 2014, in plan prodaje

> 13 mio EUR v letu 2015. 

Za realizacijo zastavljenih ciljev

zahvala vsem zaposlenim v

dru`bi Talum Ulitki, ki so vsak v

svoji vlogi prispevali k dose`ene-

mu rezultatu. 

Ve~ o ulitkih si lahko ogledate na

www.talum-castings.sip
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Uresni~ujemo zastavljeno strategijo 

MIRKO VESELI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Gradimo zna~aj mo~nega dobavitelja avtomobilski in strojni industriji
ter elektroindustriji. Pomembno je, da so in da bodo na{i ulitki za prodajo
pri kupcih na prvem tiru, z vi{jo dodano vrednostjo, saj jih ve~ji del ter-
mi~no in CNC obdelamo, v prodajo pa je vklju~enih tudi nekaj sklopov. 

42 razli~nih ulitkov z visoko dodano vrednostjo 

Zastavljeno strategijo uresni~ujemo z usposobljenimi in zavzetimi sodelavci

Sodobno opremljena livarna



V ponedeljek, 30. junija, se je
zaklju~il trimese~ni nate~aj Upam
si! »60 idej za 60 let«. Leto{nji
nate~aj je bil posve~en razmisleku
o novih tehnologijah, izdelkih,
postopkih, metodah, organizira-
nosti in storitvah s podro~ja alu-
minijske industrije ter s podro~ja
na{ih storitvenih dejavnosti. Z
akcijo Upam si! v Talumu dodatno
spodbujamo na{ sistem inovativ-
nosti, s katerim nagovarjamo vse
zaposlene k podajanju inovativ-
nih idej na razli~nih podro~jih.
Inovativnost v Talumu se izvaja
na razli~nih nivojih, in sicer kot:
- mno`i~na inovativnost zaposle-

nih, ki je temelj procesa neneh-
nih izbolj{av;

- profesionalna inovativnost, s
katero spodbujamo strokovnja-
ke z razli~nih podro~ij k razvoju
novih materialov, proizvodov,
tehnologij, programov in dejav-
nosti;

- podjetni{ke ideje, ki jih posre-
dujejo zaposleni, partnerji,
{tudentje itd. in so lahko izho-
di{~e za razvoj novih progra-
mov/dejavnosti v na{em podje-
tju, predvsem pa prilo`nost za
posameznika, da s pomo~jo
Taluma preveri in tudi realizira
svojo podjetni{ko idejo.

Odziv na nate~aj Upam si! je bil
nadpovpre~en, saj smo presegli
zastavljeni cilj 60 idej. V nabiral-
nikih Upam si! se je namre~ nabra-
lo kar 94 idej, s ~imer smo doka-
zali, da smo talumovci inovativni
in da si upamo.
Po prvem pregledu idej smo ugo-
tovili, da je najve~ predlogov s
podro~ja novih izdelkov. Vse
predloge bo podrobneje pregle-
dala Komisija za ocenjevanje
predlogov. ^lani komisije so
Anton Kirbi{, Peter Megli~, Nenad
Kardum, Haris Salihagi} Hrenko,
Janko Gaj{t, Marjan Kro{l, Borut
Kostanjevec in Majda Rola. Vse
prispele ideje bodo uvr{~ene v
sistem inovacijskih predlogov.
Tisti predlogi, ki jih bo komisija
ocenila kot najbolj{e, bodo tudi
podrobneje obravnavani.
Nagrade najbolj{im bodo pode-
ljene na Dnevu inovativnosti, ki
bo septembra letos v restavraciji
Pan.
Vodstvo podjetja se najlep{e
zahvaljuje vsem, ki ste se odzvali
na nate~aj in oddali svojo idejo.p
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Upam si! »60 idej za 60 let«
Nate~aj 2014

Inovativnost postaja klju~no gonilo konkuren~nosti podjetij, ki z inova-
cijami pospe{ujejo svojo rast, stro{kovno u~inkovitost, izbolj{ujejo svoj
konkuren~ni polo`aj in poslovno uspe{nost. Podjetje, ki na dana{njem
trgu `eli ostati konkuren~no, mora biti inovativno. Inovacije so klju~ni
dejavnik za doseganje trajnih konkuren~nih prednosti in kot take eden
klju~nih izzivov za podjetja. Tudi v strategiji Taluma smo zapisali, da
sta na{i pomembni vrednoti ustvarjalnost in podjetnost podjetja kot
celote in vsakega posameznika. Najpomembnej{i in naju~inkovitej{i pro-
motor inovativnosti je vodstvo dru`be.

NIKA SAJKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Nabiralnik za inovativne predloge



Pomembno je, da na{i novi sode-
lavci in sodelavke spoznajo svoje
delo in svoje o`je sredine, prav
tako pa je tudi pomembno, da
zvedo ve~ o sami skupini, na{i
strategiji, ciljih … Zato smo konec
junija pripravili kraj{e sre~anje z
njimi. Najprej jim je dobrodo{lico
za`elel predsednik Uprave, ki jih
je seznanil tudi z na{o strategijo,
vizijo, cilji. Vodja kadrovske
slu`be jim je predstavila mo` -
nosti, ki jih imajo na podro~ju izo -
bra`evanja, usposabljanja, prav
tako pa jih je pozvala, da se akti-
vno vklju~ijo v dejavnosti za zdrav

`ivljenjski slog, ki so zaposlenim
na razpolago. Samo delavec, ki je
v dobri psihofizi~ni kondiciji, je
lahko uspe{en pri svojem delu.
Povabila jih je, da se udele`ijo
na{ega tradicionalnega dneva za
zdravje v septembru. Vodja stra-
te{kega razvoja jim je predstavil
na{e razvojne projekte in na{ pri-
stop k inovativnosti ter jih pozval,
da tudi sami prispevajo svoje ide-
je, predloge. Na koncu smo jim
predstavili vrednote skupine
Talum in jih pozvali, da ob delu
skupaj aktivno uresni~ujemo slo-
gan Skupaj zmoremo skoraj vse.p
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Sprejem na novo zaposlenih sodelavcev

LILIJANA DITRIH
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

V skupini Talum smo v zadnjih {estih mesecih zaposlili preko 70 novih
sodelavcev. Vsi `e spoznavajo nove delovne sredine, se navajajo na
delo, ki ga bodo opravljali, se seznanjajo s tehno lo{ kimi navodili, opra-
vljajo prva usposabljanja …

Pravi, da jo je Slovenija navdu{ila:
»Vreme je sicer v teh dneh slab{e
kot v Nem~iji (smeh), sem pa nav-
du{ena nad ljudmi, ki so zelo pri-
jazni in odprti – vedno so ti pri-
pravljeni pomagati.«
V Slovenijo je pri{la `e v za~etku
junija in se namestila v {tudent-
skem domu v Mariboru. V na{em
podjetju opravlja {tudijsko prak-
so, spoznava novo okolje, na~in
dela in se seznanja s proizvodnim
procesom. 
To ni njena prva praksa, ki jo
opravlja v proizvodnem podjetju.
Izku{nje si je nabirala `e v dveh

podjetjih v Nem~iji, je pa Talum
zanjo povsem nova izku{nja,
zaradi druga~nega okolja in spe-
cifi~ne proizvodnje. V podjetju
Talum Ulitki bo do 25. julija,
potem se vra~a domov, kjer jo
~akajo {tudijske obveznosti. 
»Nad Talumom sem zelo
navdu{ena. Omogo~ili ste mi, da
spoznam celoten proizvodni pro-
ces, in v katerikoli oddelek pri-
dem, sem vedno dobro sprejeta.
Ljudje si vzamejo ~as zame. Zelo
sem zadovoljna,« je povedala
Anne.p

TALUM ULITKI

Ljudje so prijazni in odprti

Anne Homburg je petindvajsetletna {tudentka iz okolice Han novra. [tudi-
ra v Nem~iji, v mestu Aachen, in sicer procesni in`eniring. Ko se bo
vrnila domov, jo ~aka {e nekaj izpitov in diplomsko delo.

Pozdrav novim sodelavcem

Anne Homburg, {tudentka iz Nem~ije

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 9

Klju~na aktivnost pred prvim
korakom uvedbe sistema Uprav -
ljanja z energijo je energetski pre-
gled, kar pomeni:
- analiziranje pretekle in sedanje

rabe energije s pomo~jo meritev
in drugih podatkov,

- identificiranje objektov, opre-
me, sistemov in procesov, ki po -
membno vplivajo na rabo ener-
gije, ter ugotavljanje njihove
obstoje~e energetske u~inkovi-
tosti – podrobno je potrebno
poznati karakteristike opreme
ter tehnolo{ke in organizacijske
procese,

- identificiranje zaposlenih, ki s
svojimi odlo~itvami in dejanji

pomembno vplivajo na rabo
energije,

- ocenjevanje prihodnje rabe
ener gije za vsak energent pose-
bej,

- identificiranje, prednostno raz-
vr{~anje (rangiranje) in doku-
mentiranje prilo`nosti za izbolj -
{anje energetske u~inkovitosti,
ki jo je mo~ dose~i tudi z rabo
alternativnih virov energije ali
izrabo »odpadne« energije iz teh-
nolo{kih procesov (izpu{ni plini
in hladilne vode).

Energetski pregled nikakor ni
enkratna aktivnost, pa~ pa ga je
potrebno, v skladu z interno
metodologijo organizacije, izva-
jati v rednih ~asovnih presledkih
– tedensko, mese~no, letno …
Iz zgoraj navedenega lahko hitro
ugotovimo, da v Talumu `e vrsto
let izvajamo aktivnosti energet-
skih pregledov, saj se zavedamo
pomembnosti vpliva u~inkovite
rabe energije na poslovanje pod-
jetja (finan~ni vidik) ter vpliva, ki
ga ima raba energije na okolje
(vidik okoljske odgovornosti).
V Talumu na mese~nem in letnem
nivoju spremljamo rabo in stro{ke
elektri~ne energije, zemeljskega
plina, komprimiranega zraka,
toplotne energije, vode zaprtih
hladilnih sistemov, surove in pit-
ne vode. Koli~ine posameznih

energentov in njihovi stro{ki, ki
so na osnovi meritev razdeljeni po
proizvodnih in organizacijskih
procesih, so vhodni podatek za
spremljanje in izbolj{evanje ener-
gijske in stro{kovne u~inkovitosti
posameznih h~erinskih podjetij
in skupine Talum kot celote. 
Podatke o rabi energije uporablja-
mo tudi za primerjave svojih teh-
nolo{kih procesov z najbolj{imi
podobnimi procesi v celotni
panogi, kar nam daje izhodi{~a za
investicijske smernice in organi-
zacijske ukrepe za izbolj{anje
energetske u~inkovitosti. Doslej
izvedeni ukrepi nas zadnja leta po
energetski u~inkovitosti uvr{~ajo
v sam svetovni vrh, za kar gre
zahvala vsem zaposlenim, saj vsi
s svojim ravnanjem vplivamo na
kon~no rabo energije v podjetju.
Opravljanje energetskih pregle-
dov je bila osnova za oblikovanje
strategije upravljanja z energijo v
okviru energetskega monitoringa
(mened`menta) Taluma, ki je `e
v sklepni fazi uvajanja in prina{a
nekaj izjemno pomembnih novo-
sti in koristi za dodatno iz bolj -
{anje energetske u~inkovitosti
skupine Talum. Podrobneje bo
energetski monitoring predsta-
vljen v prihodnjih {tevilkah Alu -
minija.p

ENERGETIKA

Energetski pregled organizacije
Standard ISO 50001

MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mednarodni standard (sistem) ISO 50001 Upravljanje z energijo temelji
na znani metodologiji (ang.) PCDA: planiraj – izvedi – preveri – ukrepaj.
Prvi korak uvedbe kateregakoli standarda je vedno planiranje aktivnosti
za doseganje postavljenih ciljev, ki jih ̀ elimo dose~i na nekem podro~ju.
Pred tem pa je potrebno opraviti temeljit pregled in analizo obstoje~ega
stanja v organizaciji, v kateri ̀ elimo uvesti novi standard za sistemati~no
izbolj{evanje.

Merjenje elektri~ne energije



Pred zunanjo presojo je bil junija
opravljen tudi vodstveni pregled
obeh sistemov v dru`bah in do -
lo ~enih slu`bah. V skladu z zah-
tevami obeh standardov so bila na
vodstvenem pregledu pregleda-
na naslednja obvezna po dro~ja
sistemov:
- realizacija programa za ravnanje

z okoljem ter varnost in zdravje
pri delu {t. 11/13 in obravnava

osnov za okvirne in izvedbene
cilje za novi program za obdobje
od 2013 do 2015;

- neskladnosti in priporo~ila z no -
tranjih presoj ter korektivni in
preventivni ukrepi, njihova
u~in kovitost in ocena izpolnje-
vanja zakonskih zahtev;

- informacije, ki so jih poslale
zunanje zainteresirane stranke;

- obvladovanje delovanja dru` -

be/slu` be na podro~ju ravnanja
z okoljem ter varnosti in zdravja
pri delu s pregledom zapisov o
izrednih in incidentnih dogod-
kih;

- realizacija ukrepov s predhod-
nega vodstvenega pregleda;

- druge morebitne spremenjene
okoli{~ine in mo`ne nadaljnje
izbolj{ave.

Na osnovi izvedenega vodstvene-

ga pregleda in izvedene presoje
BVC lahko podamo skupno oce-
no, da sistema za ravnanje z oko-
ljem ter za varnost in zdravje pri
delu delujeta v skladu z zastavlje-
nimi cilji in programi ter ju lahko
opredelimo kot u~inkovita. Tudi
izvedena zunanja presoja je potr-
dila, da sistema uspe{no vodimo
in ju dobro vzdr`ujemo.p

Dru`ba Talum Izparilniki d. o. o.
je na sejmu predstavljala dva
izdelka s podro~ja solarne tehno-
logije, narejena po postopku roll-
bond. Malokdo je vedel, da je bil
najnovej{i son~ni kolektor Vitosol
200-T SPL, predstavljen na raz-
stavnem prostoru, na katerem je
podjetje Viessmann razstavljalo

svoje tehnolo{ke dose`ke, nare-
jen s pomo~jo Talumove tehno-
logije roll-bond. Gre za son~ni
kolektor, namenjen velikim solar-
nim poljem, na katerih se prido-
bivata energija za ogrevanje in
hla jenje celotnih naselij, industrij-
ska toplota itd. Podjetje Viess -
mann je pri{lo do solarne tehno-
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Zunanja presoja sistemov
Ravnanje z okoljem ter varnost in zdravje pri delu

AVTOR: DR. MARKO HOM[AK, 
IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

TALUM IZPARILNIKI

Intersolar 2014
v Münchnu

MAG. GORAN POPOVI]
FOTO: ARHIV

Trinajst let je `e minilo, odkar smo v dru`bi Talum uvedli standarda za
ravnanje z okoljem ISO 14001 ter za varnost in zdravje pri delu OHSAS
18001. V dneh 19. in 20. junija je BVC (Bureau Veritas Certification)
opravil kontrolno presojo obeh sistemov. Zunanja presoja sistema za
ravnanje z okoljem ISO 14001 ter sistema za varnost in zdravje pri
delu OHSAS 18001 namre~ poteka enkrat letno, glavna presoja pa se
izvede vsaka tri leta. Tokrat so sistema za ravnanje z okoljem ISO
14001 ter za varnost in zdravje pri delu OHSAS 18001 dva dni presojali
{tirje presojevalci. Pregledali so obvladovanje zahtev standarda in sklad-
nost z njimi, pri ~emer so zapisali predloge za izbolj{ave obeh siste-
mov.

V za~etku junija je v Münchnu potekal tradicionalni sejem solarne tehnike
Intersolar, v okviru katerega je bil organiziran tudi sejem o shranjevanju
elektri~ne energije (EES – electric energy storage). Leto{nja novost je
bila zdru`itev sejma Intersolar s sejmoma Automatica in Maintain.
Optimizacija stro{kov o~itno ni ob{la niti sejemske dejavnosti.

Dr. Marko Hom{ak
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logije tipa »heat pipe«, izdelane s
pomo~jo Talumove tehnologije
roll-bond, z nakupom pri podjetju
SAED, mladem start-upu, ki je
za{lo v finan~ne te`ave. Podjetje
Vies smann je tehnologijo `e za -
~elo tr`iti, zanjo pa je na konfe-
renci v Bad Staffelsteinu prejelo
1. nagrado za inovacijo.
Ob tem je treba omeniti, da se
ravno v tem ~asu kon~uje gradnja
prvih dveh komercialnih postro-
jenj pod Viessmannovo blagovno
znamko. V zadnji {tevilki Alu mi -
ni ja smo `e omenili, da v Franciji
gradijo solarno parkiri{~e, ki bo
naselju Balma pri Toulousu zago-
tavljajo solarno gretje v kombina-
ciji z biomaso. Bolj ponosni smo
na drugi projekt, ki se gradi v
Sloveniji, na In{titutu Jo`ef Stefan
v Ljubljani. Ve~ o projektu bomo
povedali po odprtju solarne
toplarne, ki se pri~akuje naslednji
mesec.
Drugi izdelek, ki je vseboval
Talumove toplotne izmenjevalni-
ke, narejene po tehnologiji roll-
bond, je predstavljalo podjetje
Ensol iz Poljske. Gre za ve~jega
proizvajalca solarnih kolektorjev,
ki je v svoj prodajni asortima

vklju~il tudi hibridne fotovol -
tai~ne panele (PVT). Sam PVT je
izdelan iz klasi~nega PV-panela,
temu pa smo na hrbtno stran nale-
pili hladilnik roll-bond. S tem smo
dosegli, da panel proizvaja od 10
do 30 odstotkov ve~ elektri~ne
energije, pri ~emer proizvedemo
tudi nizkotemperaturno toploto
(do 35 °C). ^e to toploto upora-
bimo v kombinaciji s toplotno
~rpalko, posledi~no dvignemo
grelno {tevilo COP z nivojev 3–5
na nivoja 9–10. Grelno {tevilo
COP = 10 pomeni, da za vlo`eno
1 kWh elektri~ne energije prido-
bimo 10 kWh termi~ne energije.
Ker PVT predstavlja tr`no ni{o 
in je primeren za hi{ne napeljave,
opa`amo pove~ano {tevilo po -
nudnikov tak{nih panelov glede
na preteklo leto. Po slovni modeli,
po katerih so se postavljala velika
polja PV, v Evropi niso ve~ v
na~rtu. Solarna industrija inovira
in i{~e re{itve, usmerjene v samo-
zadostnost oskrbe in ni`anje cen,
cilj ~esar je biti konkuren~en tudi
tedaj, ko bodo subvencije popol-
noma ukinjene. Da, inovacije so
definitivno prava pot!p

Dejan Ploj in Goran Popovi} na sejmu v Münchnu

TALUM LIVARNA

Alu mo`ic 
naklju~je ali …? 

TALUM ALUMINIJ

Kako izgleda 
zapu{~eno mravlji{~e?

TOMA@ PRIMU@I^
FOTO: TOMA@ PRIMU@I^

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

V livarni gnetnih zlitin je zapo-
sleni Toma` Primu`i~ opazil
nenavadno miniaturno skulp-
turo iz aluminija, ki je ~ude`no
nastala ob prekinitvi litja na liv-
nem stroju za litje po sistemu
HotTop.
Toma` Premu`i~: »^lovek se
ob takem pojavu zamisli in
za~uti povezanost med ~love-
kom in aluminijem, ki smo mu
zvesti `e 60 let.«

Domislica ni nova. Radovednost,
kako izgleda zapu{~eno mra-
vlji{~e, je gnala upokojenega
ame ri{kega profesorja entomolo-
gije Walterja Tschinkla, da je v
zapu{~ena bivali{~a mravelj pri -
~el vlivati mavec, kasneje pa cink
in aluminij.
Podobnega podviga so se lotili
tudi sodelavci v podjetju Talum
Aluminij d.o.o. Skozi vhod za -
pu{~enega mravlji{~a so vlili sta-

ljeno kovino, ko se je ta strdila, pa
so kot paleontologi celotno mra-
vlji{~e izkopali in pazljivo odstra-
nili zemljo. Aluminijasti odlitek
mravlji{~a je na ogled v stekleni
vitrini v razstavnem prostoru
Upravne stavbe Taluma. 
Postopek vlivanja aluminija v
mravlji{~e si lahko ogledate na
spletni strani: www.liveleak.com/
view?i=9c4_1386672510p



Podjetje TIKO PRO d.o.o. `e dru-
go leto zapored pripravlja brez-
pla~ne delavnice in oglede
modrih praks podjetij, ki dolgo-
ro~no vlagajo v energetsko u~in -
kovitost. Udele`encem ponujajo
interaktivno povezovanje in spo-
znavanje ter jih popeljejo skozi
svet energetske u~inkovitosti in

uporabe obnovljivih virov ener-
gije. Svojo tretjo delavnico in
ogled modre prakse v letu 2014
so organizirali v podjetju TALUM
d.d. Kidri~evo. Pred tem so si
ogledali modre prakse v podjetjih
IMP Armature in ETI Izlake. 
Moto v podjetju TIKO PRO d.o.o.
je »Razmisli! Naredi! U~inkovito!«

To pomeni, da mora{, preden se
~esarkoli loti{, razmisliti o naj-
bolj{ih mo`nostih, se povezovati
in iskati najbolj{e mo`ne re{itev.

»Razmisli« – delavnica

V delavnici je svoje bogate
izku{nje o ~rpanju nepovratnih
sredstev v Sloveniji in iz Evropske
unije delila Kristina Ko~et Hud -
rap, direktorica in ustanoviteljica
podjetja TIKO PRO. Mlada pod-
jetnica leta 2013 je okrog 30 ude-
le`encev delavnice seznanila o
nepovratnih sredstvih, kako jih
podjetja lahko pridobijo in kak{ni
so na~rti za programsko obdobje
2014–2020. 
Predstavniki podjetja TALUM d.d.
Kidri~evo, Janko Gaj{t, Milan
@umbar in Bla` Tropenauer, so
udele`ence seznanili o delovanju
podjetja, u~inkoviti rabi energije
in rabi obnovljivih virov energije
v podjetju. 
Milan @umbar je predstavil zadnja
projekta, prijavljena na razpis
GEN-i, s katerima `elimo zmanj -
{ati porabo energije. Prenova
kompresorske postaje bi po {tudi-
ji prihranila do 25 % energije.
Projekt izgradnje sistema za ko -
ri{~enje odpadne toplote pa
nakazuje izjemen prihranek pri
stro{kih ogrevanja, in sicer v vred-
nosti 100.000 evrov letno.
Janko Gaj{t je izpostavil zunanjo
in notranjo razsvetljavo v podje-
tju. Leta 2008 je zunanja poraba
zna{ala 580, notranja pa 4.400
mWh. Letni stro{ek je bil nekaj
manj kot 300.000 evrov. Da bi ga
zmanj{ali, smo se odlo~ili za
zamenjavo razsvetljave v dolo ~e -
nih proizvodnih prostorih, zmanj -
{anje porabe elektri~ne energije
za razsvetljavo pa je tudi na{ dol-
goro~ni cilj.

Zamenjavo razsvetljave smo
izvedli v objektu Rondelice. Kva -
liteto svetilk smo testirali v
Elektrovzdr`evanju. Talum Servis
in in`eniring je po dogovoru z
dru`bo Talum Rondelice izvedel
tudi celotno zamenjavo oz. mon-
ta`o razsvetljave. Letno dosega-
mo 56-odstoten prihranek oz. pri-
hranimo kar 394.466 kWh in
28.162 evrov skupnih stro{kov,
povezanih z razsvetljavo. Doba
vra~anja investicije zna{a dve leti.
Pripravljamo se tudi na menjavo
razsvetljave v drugih proizvodnih
obratih, predvsem v obratu Ta -
lum Aluminij, v katerem je ta naj-
bolj zastarela in potratna.

»Naredi« – ogled modre prakse

Po kon~ani delavnici je sledil
ogled razsvetljave v proizvodnih
prostorih Rondelice. Predstavniki
podjetja Talum d.d. so udele -
`ence popeljali skozi proizvodne
prostore, sodelavci iz dru`be
Talum Rondelice pa so predstavili
proizvodni proces. 

»U~inkovito« – pridobitve

Udele`enci delavnice smo prido-
bili koristne informacije o aktual-
nih razpisih na podro~ju pridobi-
vanja nepovratnih in povratnih
sredstev za razli~ne energetsko
u~inkovite investicije. Podjetja
TIKO PRO, TALUM in EKOMOND
smo udele`encem ponudila ideje
in izhodi{~a za nadaljnje korake k
energetski u~inkovitosti. Udele -
`enci so se medsebojno povezo-
vali, si izmenjavali zamisli, idejne
projekte in konkretne izku{nje.
@elimo, da bi ~im ve~ za stavljenih
projektov tudi izpeljali ter tako pri-
spevali k ~im manj onesna`enemu
okolju in k zmanj {evanju stro{kov
posameznih podjetij.p
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Talum in Tiko Pro 
Predstavitev modre prakse 
u~inkovite rabe energije 

MAG. BLA@ TROPENAUER
MARTINA ANDERLI^, STROKOVNA
SODELAVKA V TIKO PRO D.O.O.
FOTO: BLA@ TROPENAUER,

MARTINA ANDERLI^

V Talumu je v za~etku julija potekala delavnica modrih praks v podjetjih
na podro~ju u~inkovite rabe energije. Udele`ili so se je strokovni sve-
tovalci s podro~ja rabe energije, ponudniki opreme za zmanj{anje ener-
gijske porabe in podjetja, ki dolgoro~no vlagajo v energetsko u~inko-
vitost. Talum je tako izkoristil prilo`nost, da se strokovni javnosti pred-
stavi kot pomemben ~len v lokalni skupnosti in celotnem slovenskem
gospodarstvu. Izpostavili smo energetsko u~inkovito proizvodnjo alu-
minija, skrb za ohranjanje okolja, dose`ke na podro~ju obnovljivih virov
in izrabe odpadne toplote, predvsem pa svoje izku{nje in rezultate v
zadnjih projektih u~inkovite rabe energije.

Sodelavci Taluma in podjetja TIKO PRO med izmenjavo izku{enj

Bla` Tropenauer, udele`enec delavnice Udele`enci delavnice Modra praksa u~inkovite raba energije
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Moj delovni dan je obi~ajno zelo
pester. Zaposlen sem v komer-
ciali podjetja Talum Servis in in -
`eniring d.o.o., kjer opravljam
prodajno-marketin{ke aktivnosti,
povezane s storitvami. Zadol`en
sem tudi za nabavo ognjeod-
pornih materialov za obnovo pe~i
in pomo`nega materiala, ki ga v
svojem proizvodnem procesu
uporabljata dru`bi Talum Ulitki in
Talum Livarna. Ob rednih za dol -
`itvah se pojavljajo tudi dodatna
opravila, povezana z razli~nimi
podro~ji. 
Zjutraj si privo{~im kavo in vmes
preberem elektronsko po{to, da
se seznanim s sprotno prob-
lematiko in zadol`itvami. Nato se
lotim odgovarjanja na elektron-
sko po{to. 
Obi~ajno zjutraj po{ljem pov pra -
{evanja po materialu, ki je bil
naro~en po internih nalogih.
Ponudbe, kot odgovor na naro -
~ila, dobim sredi dneva in se tako
lahko {e pogajam o ceni. Ko
dose`em zadovoljivo ceno, do ba -
vi teljem po{ljem kon~na naro~ila.
Usmeritev na{ega podjetja je, da
bi pridobili ~im ve~ dela pri kup-
cih zunaj skupine Talum. V ta
namen si iz razli~nih virov pos ku -
{am pridobiti naslove potencial-
nih kupcev, ki bi  potrebovali na -
{e storitve. S sodelavcem Boru -
tom pripravljava kataloge sto -
ritev, za ciljne skupine kupcev pa
kratke predstavitvene letake. Ko
se uspem dogovoriti za pred-
stavitveni sestanek, opravim
obisk skupaj z vodjem enega od
organizacijskih enot podjetja
Servis in in`eniring. S tem zago-
tovim, da je predstavitev tudi
tehni~no dobro podprta. Na{e
stranke pogosto povabimo tudi v
»fabriko«, da si lahko v `ivo
ogledajo dejavnost podjetja, stro-
jni park in zaznajo, kje so mo`nos-
ti za sodelovanje z nami. Ko imajo
kupci konkreten projekt, jih
obi{~emo s strokovnjakom za
podro~je, na katerega se projekt

nana{a, in s sodelavcem iz OE
In`eniring. Pri nas namre~ projek-
te, ki jih pridobimo, ve~inoma
vodimo preko vodij projektov iz
OE In`eniring. Osebno menim,
da sta skupinsko delo in dobri
odnosi s sodelavci zelo pomem-
bna dejavnika, ki zagotavljata
dobro izvedbo storitev.  
S kupci na{ih storitev sodelujem
ves ~as, od naro~ila do izvedbe
storitve. Po izvedbi storitve jih
pokli~em, da ugotovim, ali so
zadovoljni z na{imi storitvami, in
nas priporo~im tudi za nadaljnje
sodelovanje. Morebitne pri pom -
be nam slu`ijo kot smernice, kje
se moramo v bodo~e {e izbolj{ati.
Za nas so zelo pomembni zado-
voljni kupci, ki se vra~ajo in {irijo
dober glas.
Zelo se veselim tudi malice in
dopoldanske kave, kjer se sre ~u -
jemo z razli~nimi sodelavci ter si
izmenjamo pomembne informa-
cije in ideje.
Ob~asno grem v proizvodnjo s
fotoaparatom in si tako sproti
delam arhiv fotografij na{ih iz del -
kov in storitev. S sodelavci z
raznih podro~ij sem dogovorjen,
da me tudi oni pokli~ejo za
fotografiranje, preden izdelke
po{ljemo kupcem.
Sodelujem tudi pri projektu EXAL,
ki se izvaja v Argentini. Okoli 13.
ure vklopim Skyp in opravim
pogovor s sodelavci, ki delajo na
zagonu tovarne v Puerto Madry -
nu. Zaradi ~asovne razlike se
v~asih sli{imo, tudi ko sem `e
doma. 
Poklic, ki ga opravljam, mi
omogo~a, da preko dela spoz-
navam ljudi iz razli~nih dr`av, nji-
hove navade, obi~aje, posebnos-
ti. To me izjemno veseli. 
Ko je delovni dan zaklju~en, sem
vesel, ~e vem, da mi je uspelo real-
izirati ve~ino zadol`itev, ki sem si
jih zadal. Rad imam izzive, zato si
ne znam predstavljati zaposlitve,
ki bi bila suhoparna in rutinska.p

MOJ DELOVNI DAN

Rad spoznavam ljudi 

ANDREJ BRUMEN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Andrej Brumen
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Orkester 
je velika 
glasbena
dru`ina

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Tom Haj{ek – 
dirigent Pihalnega
orkestra Kidri~evo

Tokrat smo prosili za intervju glas-
benika Toma Haj{ka, ki je pred
kratkim prevzel vodenje Pihalnega
orkestra Kidri~evo. Za Toma je bila
naloga dirigenta izziv, ki ga je z
velikim veseljem sprejel, saj je bil
vrsto let tudi sam uspe{en glas-
benik v orkestru in pozna energijo
ter klimo, ki ga pre`ema. Kot
u~itelj klavirja je zaposlen na
Glasbeni {oli Karol Pahor Ptuj, na
svoji glasbeni poti, ki ji je predan
`e od otro{tva, pa je prejel ve~
prvih nagrad. Pravi, da je zelo
ponosen na svoj orkester, saj se
zaveda, da so sposobni dosegati
visok glasbeni nivo in se odrekati
za dosego zastavljenih ciljev.  

INTERVJU
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Popelji nas skozi svoje odra{~a -
nje.

Odra{~al sem na Zgornji Hajdini,
kjer sem obiskoval tudi osnovno
{olo. Glasbeno pot sem za~el na
Glasbeni {oli Karol Pahor Ptuj
pod mentorstvom Tanje Kozar
Sto{i~. Po kon~ani ni`ji glasbeni
{oli sem {olanje nadaljeval na
Srednji glasbeni in baletni {oli
Maribor pri profesorju Narcisu
Grabarju. Leta 2006 sem z odliko
kon~al {tudij klavirja na Aka -
demiji za glasbo v Ljubljani pri
profesorju Jak{i Zlatarju.

Od kot izvira ta tvoja ljubezen do
glasbe?

Odkar pomnim, je bil pri na{i hi{i
klavir, zato je bilo pri~akovano,
da se bom tudi sam zapisal glasbi.
O drugi poklicni poti sploh nisem
razmi{ljal.

Kako se spominja{ svojega prvega
sre~anja s Pihalnim orkestrom
Kidri~evo? 

Brat je klarinetist in je `e od svoje
zgodnje mladosti igral v orkestru.
Ko sem ga opazoval, kako u`iva
– na vajah, koncertih, predvsem
pa na ve~dnevnih gostovanjih –
sem se odlo~il, da mu sledim.
Vpisal sem se na pozavno pri pro-
fesorju Marjanu Rusu, ki je tudi
sam ~lan na{ega orkestra, in tako
postal ~lan tega sestava.

Kdaj si pri~el igrati v Pihalnem
orkestru Kidri~evo?

Na za~etku glasbene gimnazije
sem postal ~lan tega pihalnega
orkestra. Spomnim se, da sem se

ob dnevih, ko sem imel uro poza-
vne, z mopedom vozil na Ptuj. V
eni roki pozavna, druga roka na
ro~ici za plin … O zaviranju pa
kdaj drugi~ (smeh).

V tem obdobju je bil dirigent
Pihalnega orkestra Kidri~evo
Stefan Garkov. Kako ste takrat
mladi gledali nanj?

Stefan je odli~en dirigent. Pri njem
sem cenil prav to, da se nikoli ne
zadovolji s povpre~nim nivojem
glasbene izvedbe. Od nas je ved-
no zahteval popolnost, ~eprav
smo bili ljubiteljski orke -
ster. Stefanu gredo zasluge, da je
orkester danes na tako visokem
glasbenem nivoju.

Kak{na je bila tvoja vloga v
Pihalnem orkestru Kidri~evo, pre-
den si prevzel vlogo dirigenta
orkestra?

V Pihalnem orkestru Kidri~evo
sem igral pozavno, ~e so potre-
bovali pianista, tudi klavir. V
spominu mi bodo ostala razna
gostovanja. Takrat je bil orkester
po ve~ dni skupaj kot velika
dru`ina. Skupaj smo dihali in
igrali. To nas je zelo povezalo, kar
se je poznalo tudi po posebni
energiji. Hvale`ni smo podjetju
TALUM Kidri~evo, da nas pri
tovrstnih aktivnostih podpira.  

Kateri dejavniki odlo~ajo o uspe{ -
nosti orkestra?

Prvi pogoj, ki odlo~a o uspe{nosti
orkestra, je zasedba, ki je sposob-
na dosegati dolo~en glasbeni
nivo in se je pripravljena odrekati
in posvetiti temu velik del svojega
prostega ~asa –  na{a zasedba to

nedvomno je. Potrebna pa je tudi
medsebojna povezanost ~lanov
orkestra, ne glede na medgen-
eracijske razlike. Orkester ni ni~
drugega kot ena velika (glasbena)
dru`ina.

Kako je bila sprejeta odlo~itev, da
prevzame{ dirigiranje orkestra?

Zadnja leta sem vodil sekcijske
vaje orkestra. Ob odhodu Stefana
Garkova z dirigentskega mesta se
mi je ponudila mo`nost, da pre-
vzamem vodenje orkestra. Jaz
sem se sicer zelo dobro po~util
med svojimi »{tim kolegi«, a sem
izziv kljub temu sprejel. Preprosto
sem si rekel: »Zakaj pa ne?!«

In prvi nastop v vlogi dirigenta?

Prvi nastop v vlogi dirigenta se je
zgodil na sre~anju pihalnih orke-
strov na Polskavi. Moram priznati,
da sem imel nekaj dni pred
nastopom kar precej treme in sem
svojo pozornost usmerjal k
uspe{nosti izvedbe nastopa. Na
samem dogodku pa so stvari stek-
le tako, kot je potrebno. 

Kako bi opisal orkester, ki ga
vodi{?

Mo~ni atributi orkestra – kot sem
`e pojasnil – so visok glasbeni
nivo, odli~ni medsebojni odnosi
~lanov orkestra in podpora pod-
jetja Talum Kidri~evo. [ibka to~ka
pa je pomanjkanje glasbenikov,
predvsem na posameznih in{tru-
mentih. Sicer smo letos precej
»oja~ali« nizka trobila in tolkala.
Problem pa ostajajo in{trumenti
oboa, rog … Tudi na{ edini tubist,
ki sicer z odliko opravlja svoje

dru{tvene naloge, bi se verjetno
razveselil kak{ne dru`be.

Na poletnem koncertu v restavra -
ciji Pan ste navdu{ili z moderni-
mi »komadi«. Kdo skrbi za pripra -
vo glasbenega repertoarja, ki ga
igrate?

Kot umetni{ki vodja imam tukaj
posebno vlogo. ^eprav veliko
govorimo o `eljah in mo`nostih
repertoarja, sta kon~ni izbor in
sestava programa moja naloga.
^eprav moram priznati, da je ta
del v celoti opravila moja ̀ ena, ki
kot pevka ve~krat sodeluje z
na{im orkestrom in tudi dobro
pozna njegovo jedro. Glede
tovrstnih zadev ji lahko popolno-
ma zaupam, saj se dolo~ene ideje
{e meni zdijo v~asih neizvedljive
ali nesmiselne, na koncu pa se
izka`ejo za zelo u~inkovite.

Kak{ni so tvoji osebni cilji za pri-
hodnost?

V prihodnosti si resni~no `elim,
da uspem ~im bolj pribli`ati lep-
oto glasbenega sveta mladim. To
dosegam z u~enjem na glasbeni
{oli, kjer sem tudi zaposlen. V pri-
hodnosti `elim izobra`evati in
delovati v razli~nih in raznolikih
glasbenih projektih.

Kaj pa cilji, povezani s Pihalnim
orkestrom Kidri~evo?

V leto{njem letu pripravljamo
tradicionalni bo`i~ni koncert.
Pred tem pa gremo »napolnit
baterije« in vzdr`evat `e tako
odli~ne odnose na Slovensko pri-
morje. Verjamem, da se bo
obrestovalo.p
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Janez ^eh je po izobrazbi
klju~avni~ar. V podjetju Talum se
je zaposlil davnega leta 1986 in od
takrat ves ~as dela v vzdr`evanju
– sprva kot varilec, nato kot
klju~avni~ar. Leta 1989 se je zapo-
slil v delovni enoti anode, ki
danes spada v podjetje Talum
Aluminij d.o.o. »Delo klju ~av ni -
~arja na delovnem mestu vzdr -
`e vanja je popravljanje napak in
okvar na strojih, ki so potrebni za
nemoteno proizvodnjo anod in

aluminija. V delovnem kolektivu
smo zaposleni trije, pravkar pa se
nam je pridru`il novi sodelavec.
Glede na obseg dela in {tevilo
zaposlenih imamo vsak dan kar
veliko popravil, ki zahtevajo tudi
veliko improvizacije, ro~ne spret-
nosti, iznajdljivost, znanje in
izku{nje,« je predstavil svoje delo
Janez.
Tehnolo{ki razvoj gre naprej v
neusmiljenem tempu, zato so tudi
vzdr`evalci vedno znova posta-
vljeni pred nove izzive. 
Janez ^eh ima zraven slu`be {e
svoj posebni hobi, pri katerem
pridejo do izraza njegove ro~ne
spretnosti. Prilo`nostno namre~
izdeluje miniature oziroma mo -
dele, ki so pomanj{ane oblike
strojev, predmetov in drugega. O

svojem hobiju je dejal: »Miniature
izdelujem ̀ e dlje ~asa. ̂ e ima kdo
Abrahama, odhaja v pokoj ali ob
kak{ni drugi posebni prilo`nosti,
prijateljem rad izdelam miniaturo,
ki jo lahko postavijo na polico.
Spominjam se, da sem sodelavcu,
ki se je upokojil, izdelal miniaturo
»mijaka« – tako pogovorno
re~emo elektri~nemu vozi~ku za
prevoz, ki ga uporabljamo v
proizvodnji. Sodelavec se je
namre~ ves ~as preva`al s tem
vozilom in ve~krat sem ga dra`il,

da bo za svoj odhod dobil »mija-
ka«, da se bo lahko preva`al, tudi
ko bo v pokoju. Obljubo sem izpol-
nil, res je dobil prav to vozilo, le
da pomanj{ano obliko. Na ta
ra~un je bilo veliko smeha. Za
sodelavca klju~avni~arja pa sem
izdelal miniature orodja, da ga
bodo ve~no spominjale na njego-
vo delo, ki ga je z veseljem opra-
vljal.«
Pred nekaj meseci smo v Upravni
stavbi postavili steklene vitrine in
s tem omogo~ili dru`bam Taluma,
da predstavijo svojo dejavnost.
Podjetje Talum Alu minij d.o.o.
svojo dejavnost te`ko predstavi v
stekleni vitrini, saj je aluminij, ki
ga proizvajajo, specifi~en material.
Belili so si glave, kaj v vitrini raz-
staviti, da bo reprezentativno in bo

na izviren na~in predstavljalo nji-
hovo dejavnost. Ker je njihov
zaposleni Janez ^eh ob neki pri-
lo`nosti `e izdelal miniaturo ano-
de, so se strinjali, da podobno
miniaturo izdela tudi za predsta-
vitveno vitrino podjetja. Janez ̂ eh
se je nemudoma lotil dela.
»Pri izdelavi miniature je pomem-
bno, da ima{, preden se loti{ dela,
v glavi ̀ e izdelano okvirno podo-
bo tega, kar bo{ oblikoval. Zadeve
ti morajo biti jasne. Imeti pa
mora{ tudi veliko ro~nih spretno-

Miniature
Hobi za tiste s stabilnimi rokami 
in z veliko potrpe`ljivosti

Janez ^eh

Pravijo, da je izdelava miniatur oziroma modelarstvo prijeten hobi, za
tiste s stabilnimi rokami in z veliko potrpe`ljivosti. Janez ^eh, zaposlen
v podjetju Talum Aluminij d.o.o., je vedno rad ustvarjal z rokami.
Navsezadnje to od njega zahteva tudi poklic. Pa vendar. Pred leti je
razmi{ljal, kaj podariti prijatelju, ki se je sre~al z Abrahamom, da bi mu
ostalo v trajnem spominu, po drugi strani pa je `elel podariti tudi del
sebe, svoje izvirnosti. Tako se je porodila zamisel o izdelavi miniature
oziroma modela. Od takrat naprej je pod njegovimi rokami nastalo kar
nekaj miniatur. Zadnjo, ki jo je izdelal, si lahko ogledate v predstavitveni
vitrini, ki smo jo postavili v razstavnem prostoru Upravne stavbe Taluma.
Gre za miniaturo anode, ki v zrcalni podobi daje ob~utek svoje
neskon~nosti.

»Pri izdelavi miniature je pomembno, da ima{, preden se loti{ dela, v glavi `e izde-
lano okvirno podobo tega, kar bo{ oblikoval. Zadeve ti morajo biti jasne. Imeti pa
mora{ tudi veliko ro~nih spretnosti, biti mora{ natan~en in potrpe`ljiv.«

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

ALEKSANDRA JELU[I^

REPORTA@A

Janez ^eh



Inovativnost v prvem polletju
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sti, biti mora{ natan~en in potr-
pe`ljiv,« je razlo`il Janez. 
Ko je bila miniatura anode kon ~a -
na, so jo s sodelavci namestili v
vitrino, okoli nje pa so postavili
ogledala. Obiskovalci si miniaturo
anode lahko ogledajo kot zrcalno
sliko v ogledalu in tako dobijo
ob~utek njene neskon~nosti. 
Janez ^eh za izdelavo miniature
ne uporablja kalupov, temve~ vse
detajle izdela ro~no. Pravi, da
modela nikoli ne izdela naenkrat,
temve~ ga izdeluje postopoma.
^e bi ga izdelal na mah, bi zanj
morda potreboval kak{na dva
dni. Ker pa delo ve~krat odlo`i in
se ga kasneje spet loti, lahko izde-
lava miniature traja dlje ~asa. 
Ponosen je tudi na delo, ki so ga
pozimi opravili s sokrajani. »V
februarju je bila mo~na zima.
Cesta na Grajen{~aku je bila
zasne`ena, zato smo se krajani
odlo~ili, da odstranimo sneg s
cesti{~a. Med delom smo se zastr-
meli v kri`, ki stoji tik ob cesti. Les
je bil ̀ e precej dotrajan in grozilo
mu je, da po~asi propade. Kar na
hitro smo se dogovorili, da ga
bomo obnovili in mu vrnili sijaj.
Tako smo izdelali novo streho in
jo obrobili z bakrom. Sam sem
izdelal bakrene ro`e, ki krasijo
podobo. Vse ro~no. Z obnovo smo
bili zelo zadovoljni.«p

V Strate{kem razvoju smo pripra-
vili pregled {tevila inovacijskih
predlogov, ki smo jih v skupini
Talum podali od januarja do junija
2014. V tem obdobju smo zabe-
le`ili kar 356 predlogov, od tega
314 koristnih predlogov, 4 iz bolj -
{ave in 11 podjetni{kih idej. 27
predlogov je bilo zavrnjenih.p

Miniatura elektri~nega vozi~ka

Miniatura anodnega bloka

NIKA SAJKO

januar 67

februar 61

marec 60

april 50

maj 67

junij 51

Skupaj 356

[tevilo podanih inovacijskih predlogov po mesecih za posamezno
podjetje:

Skupno {tevilo podanih predlogov
v skupini Talum po mesecih:

INOVATIVNOST ZAPOSLENIH



Ob pregledu tvojih inovacijskih
pred  logov ugotavljam, da si izjem-
no kreativen in inovativen. Kje
~rpa{ ideje za igrala?
To je vpra{anje, ki mi ga je posta-
vilo `e kar nekaj ljudi. Naj ome-
nim, da sem se  do prihoda v
dru`bo Kreativni aluminij ukvar-
jal z razvojem vsega drugega,
samo z igrali ne.
Za pravega inovatorja je pravza-
prav vseeno, z razvojem ~esa se
ukvarja oziroma na katerem
podro~ju dela. Pomembno je, da
si upa sprejeti izziv, ki zatem
spro`i cel miselni proces, od
viharjenja mo`ganov prek idejne-
ga koncepta do prototipov. ̂ e so
prisotni {e splo{na razgledanost,
znanje in izku{nje s ~im ve~
razli~nih podro~ij, se ideje pora-
jajo kar same.
Seveda je pri razvoju vsakega
igrala treba veliko dela vlo`iti v
raziskave trga, prou~evanje kon-
kurence in poznavanje varnos-
tnih zahtev. V na{i dru`bi se tru-
dimo, da bi izdelali ~im bolj uni-
katna igrala in urbano opremo iz
aluminija, ki ima zelo specifi~ne
lastnosti in zaradi katerih moramo
ve~krat razvijati popolnoma nove
re{itve. 

Kako testira{ svojo idejo, da ugo-
tovi{, ali bo igralo za otroke zan-
imivo?
Ideja se da testirati na razli~ne
na~ine, od prikaza slikovnega
materiala in 3D-animacij do anke-
tiranja, vendar je kon~ni rezultat

odvisen od dejansko postavljene-
ga prototipa, ki ga nekaj ~asa upo-
rabljajo otroci. Toda vedeti je tre-
ba, da o nakupu igral v urbanih
okoljih ne odlo~ajo otroci, ampak
investitorji. Morda je tu na{a kon-
kuren~na prednost, saj so na{a
igrala sestavljena iz sestavljivih
delov, te pa lahko ve~krat upora-
bimo in vgradimo na razli~ne
na~ine. ^e neko igralo otrokom
ne bo v{e~, ga bomo razstavili in
iz obstoje~ih delov sestavili novo.
Pred restavracijo Pan imamo tako
odli~en testni poligon, ki je za vse
razvijalce nujen.

Pred restavracijo Pan je postavljen
do`ivljajski park. Kaj od tam po -
stav ljenega je tvoje delo?
Naj omenim, da sem se v ~asu, ko
so nastajala igrala za Pan, ukvarjal
z idejno zasnovo in umestitvijo
igral v prostor za zavod Marianum
v Ver`eju, kjer so `e name{~ene
njihove »zemljanke«. Za ta projekt
so bila razvita unikatna igrala in
urbana oprema: gugalnice, klopi
in paviljoni.
Pred Panom smo od vsega tega
za zdaj uporabili gugalnico. Di -
zajn za druga igrala je prispeval
David Ro`marin, tehni~ne re{itve,
kot so vpetja vise~ih in pregibnih
elementov, pre~k in vzmeti, pa
sem predlagal kot inovacijske
predloge, ker je mo`nosti njihove
uporabe veliko. Vsa igrala pred
Panom so prototipi, ki jih bo treba
{e naprej razvijati in izpopolnje-
vati, hkrati pa razvijati nova, {e

atraktivnej{a in uporabna igrala
bodisi za razvijanje motorike
bodisi za igro.

Glede na to, da se Kreativni alu-
minij ukvarja s precej druga~nimi
izdelki kot preostali Talum, je ver-
jetno tudi na~in dela precej dru-
ga~en. Kaj ti je pri delu v{e~ in kaj
te moti?
V{e~ mi je, da se pri svojem delu
nenehno sre~ujem z novimi izzivi
in spoznanji z razli~nih podro~ij,
od tehnike, ekonomije, organiza-
cije pa vse do projektiranja, 3D-

modeliranja in dizajna. Pri tako
{irokem izboru razli~nih strokov-
nih podro~ij  spozna{ veliko ljudi
in si kot inovator nabira{ nepre-
cenljive izku{nje.
Nujno bi bilo, da inovativnosti in
inovatorjem v Talumu namenimo
{e ve~ pozornosti in sredstev, tako
da bi se inovatorji lahko dokazali
pri ustvarjanju novih izdelkov in
zamisli ter tako pomagali ustvar-
jati dodatno konkuren~no pred-
nost svojemu podjetju na vedno
bolj zahtevnej{em tr`i{~u.p
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Do`ivljajski park

Verjetno ste na poti v slu`bo pred restavracijo Pan `e opazili novost –
do`ivljajski park, ki ga je naredilo podjetje Kreativni aluminij. Idejni obli-
kovalski osnutek celotne postavitve je delo Davida Ro`marina (na{ega
nekdanjega {tipendista, ki je pred kratkim postal tudi na{ novi sodela-
vec), sodelavec Peter Kropec pa je aktivno sodeloval pri zasnovi in
izvedbi. Postavili smo mu nekaj vpra{anj.

NIKA SAJKO
FOTO: SRDAN MOHORI^, ARHIV

Peter Kropec

Mag. David Ro`marin

Monta`na gugalnica s podlago Previsna montažna gugalnica

INOVATIVNOST ZAPOSLENIH



Na za~etku zastavljeni cilj projek-
ta je bil prepoznati pogosta tve-
gana ravnanja zaposlenih v dejav-
nostih, ki jih pokriva SKEI Slo ve -
nije. V okviru projekta je bila izde-
lana analiza po{kodb na delovnih
mestih in incidentov v 12 sloven-
skih podjetjih. Namen analize je
bil ugotoviti najpogostej{a tvega-
na ravnanja zaposlenih in glede
na to izvesti ciljno promocijo var-
nega dela na na~in, da se zapo-
slene opozarja, naj se vzdr`ijo tve-
ganih ravnanj. Na ta na~in, se
pri~akuje, se bo zmanj{alo {tevilo
tveganih ravnanj in posledi~no
tudi {tevilo dni bolni{kega dopu-
sta.
V projektu je bilo analiziranih
1582 nezgod in drugih inciden-
tnih situacij. Na podlagi analiz je
bilo opredeljenih 5 glavnih sku-
pin tveganih ravnanj: ne pa zlji -
vost, neupo{tevanje postopkov
dela, neustrezno vzdr`evana de -
lov na oprema, neustrezno vzdr -
`e vano delovno okolje in neupo-

raba zahtevane osebne varovalne
opreme.
@eljka Kutija, nosilka projekta
dru`be KADRING D.O.O., v ugo-
tovitvah na osnovi narejenih ana-
liz izpostavlja, da so za nastanek
delovnih nezgod pri vseh treh
dejavnostih, ki jih pokriva SKEI
Slovenije, v ospredju subjektivni
vzroki, predvsem nepazljivost
zaposlenih, ki v dejavnosti kovin-
ski materiali in livarne ter elek-
troindustriji dosega skoraj 50
odstotkov vseh tveganih ravnanj,
v kovinski industriji pa ve~ kot 
40 odstotkov, kar je razvidno iz
grafa 1.
Nepazljivosti zaposlenih sledijo
neupo{tevanje postopkov dela,
neustrezno vzdr`evana delovna
oprema in neustrezno vzdr`eva-
no delovno okolje oziroma neu-
poraba ali napa~na uporaba
osebne varovalne opreme. Kuti -
je va ugotavlja, je nepazljivost
vzrok, ki je v celoti subjektivne
narave, in je zato vpliv organiza-

cije in delodajalca nanj precej
manj{i kot na ostale mo`ne poja-
ve tveganih ravnanj zaposlenih.
Pri zmanj{evanju subjektivnih
tveganih ravnanj je predvsem
pomembno, da delodajalec pri
zaposlenih vzgaja zavest o var-
nem in zdravem na~inu opravlja-
nja dela in postavljanju varnosti
pred vse druge delovne prioritete. 
Ozave{~anje zaposlenih preko
razli~nih kanalov komuniciranja
bo tako ena klju~nih aktivnosti v

nadaljevanju projekta. Glede na
ugotovitve je bilo izdelanih devet
plakatov, po trije za vsako dejav-
nost. Plakati vas v teh dneh `e
spremljajo v va{ih delovnih sredi-
nah. 
Ne pojdite mimo, poglejte plakat,
preberite ga in ga posku{ajte pri
svojih aktivnostih v ~im ve~ji meri
upo{tevati. Vsaka prepre~itev
nezgode je neprecenljive vredno-
sti.p
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VARSTVO PRI DELU

Zmanj{evanje tveganih ravnanj zaposlenih

DARJA VODU[EK VTI^
IGOR JEZA 
IZTOK TRAFELA 

Talum se je `e v lanskem letu priklju~il projektu Zmanj{evanje tveganih
ravnanj zaposlenih, ki ga izvajata Komisija za varstvo in zdravje pri delu
SKEI Slovenije in podjetje KADRING d.o.o. iz Slovenske Bistrice. Projekt
je finan~no podprl Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije.

Graf 1: Tvegana ravnanja zaposlenih



Nerezine

Julij se po~asi izteka in veliko
zaposlenih si je ̀ e privo{~ilo letni
oddih. Nekaj pa je tudi tak{nih, ki
jih to prijetno opravilo {e ~aka. V
julijski {tevilki ~asopisa Aluminij
vam ponujamo nekaj vtisov in
do`ivetij zaposlenih, ki so letovali
v po~itni{kih zmogljivostih v
Nerezinah na otoku Lo{inju in v
^ervarju pri Pore~u.

Majda Zadravec 
(Talum d.d., Strate{ki razvoj)

Pred prvomajskimi prazniki sem
letovala v ^ervarju. Vreme je bilo
muhasto. Zaradi de`ja se nismo
zadr`evali na pla`i, ko se je zjas-
nilo, pa smo dan izkoristili za
nabiranje divjih {pargljev in za
po~itek. 

Matija Kouter
(Talum Servis in in`eniring d.o.o.,
Gradbeno vzdr`evanje)

V mesecu juniju smo z dru`ino
pre`iveli teden dni v Nerezinah.
Morje se je v tem ~asu `e dovolj
ogrelo, zato smo se lahko kopali.
Vreme nam je kar slu`ilo, le tri dni
je bilo muhasto, s kraj{im de`jem.
Apartma, v katerem smo bivali, je
bil lepo urejen.

Dragan Petkovi} 
(Talum Aluminij d.o.o., 
Vzdr`evanje)

Letoval sem v ̂ ervarju. Apartmaji
so zelo lepo urejeni. Vreme nam
je slu`ilo. Imel sem se super.p

ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 20
LETOVANJE

^as dopustov

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zahvala
Ob izgubi na{ega dragega o~eta,
tasta in dedija 

Janeza Pi{ka
iz Lovrenca na Dravskem polju, 
upokojenca podjetja Vargas-al, 

se iskreno zahvaljujemo sindikatu
Taluma, dru`bi Vargas-al ter
vsem, ki ste ga pospremili na nje-
govi zadnji poti.

Vsem {e enkrat iskrena hvala!
Vsi njegovi

Zahvala
Ob bole~i izgubi na{ega dragega
o~eta 

Antona Brgleza
iz Cirkovc 10,
upokojenca podjetja Talum,

se iskreno zahvaljujemo sindikatu
podjetja Talum, godbeniku za
odigrano ti{ino in vsem tistim, ki
ste ga v tako de`evnem dnevu
pospremili na njegovi zadnji poti,
darovali cvetje in sve~e.

H~erka Marinka in sin Zvonko z
dru`ino
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Tudi letos so ribi~i zelo dejavni.
Redno se dobivajo na tekmovan-
jih in dru`enjih ob lovu rib s
plovcem, najraje na ribniku pri
Damjanu v Pobre`ju (Videm pri
Ptuju), kjer si ob prijetno urejen-
em ribniku in v mirnem okolju
spro{~ajo du{o. 
Tekmovanja za pokal Skei se je
udele`ilo pribli`no 30 ribi{kih
navdu{encev iz na{e »fabrike«, ki
so se med sabo pomerili v spret-
nosti lova rib s plovcem. Tekma
je potekala v soboto, 31. 5. 2014,
v veselem vzdu{ju in obilici dobre
volje. Manjkala ni niti dobra hrana
in tudi kak{no hladno pija~o v
plo~evinki se je dalo dobiti. Ulov
je bil tudi tokrat uspe{en.

Rezultati 
1. mesto Mario Kuret
2. mesto Robi  @vegla
3. mesto Viktor Slamer{ek
4. mesto Sebastjan Letonja
5. mesto Milan Dreven{ek

^estitke vsem dobitnikom po -
kalov.

Ribi{ka sekcija sindikata Skei –
Talum Kidri~evo je `e drugi~
priredila tradicionalno dru`enje
ribi~ev ~lanov sindikata z
namenom, da izberemo novega
ribi{kega carja. Zbrali smo se v
soboto popoldan, 7. 6., ob lepo
urejenem ribniku pri Damjanu v
Pobre`ju. Iz`rebali smo lovna
mesta in pripravili ribi{ko opre-
mo. Tokratno dru`enje 25 ribi~ev
je imelo namen izbrati `e drugi~
ribi{kega carja, ki bo dobil za eno
leto v last prehodni pokal. Tekma
je potekala v spro{~enem dru -
`enju in je trajala dvakrat po eno
uro.
Letos je najve~jo ribo ujel Robert
Horvat (Talum Rondelice) in tako
postal ribi{ki car za leto 2014.
Iskrene ~estitke.
Poleg dru`enja pa smo lahko
u`ivali  tudi v okusnih ribjih dob -

ro tah z `ara, za kar je skrbel last-
nik Damjan. Tudi kak{en
osve`ilni napitek se je dalo dobiti
v novem, prijetno urejenem pros-
toru za piknike. Na koncu smo
zmagovalcu vsi ~estitali, pokal pa
mu je predal predsednik sindikata
Skei Kidri~evo Igor Jeza. 

Ribi{ka sekcija vabi vse ~lane

Skei, da koristite prenosljive letne

ribi{ke karte, ki jih naro~ite in

dobite pri Ivanu Petku – Talum

Livarna, tel.: 041 484 812.

Dober prijem!p

SINDIKAT

Ribi{ko tekmovanje 
Za pokal SKEI Talum

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA

Nosilec prireditve je bil SKEI
Slovenije, organizator in izvajalec
pa SKEI –  Regijska organizacija
Velenje. 
Vsi udele`enci iz regij in obmo~ij
smo se zbrali ob 7.30 v Velenju
pred [olskim centrom Velenje.
Tekmovanje je potekalo po
Pravilniku {portnih iger SKEI
Slovenije. 
Povedati je treba, da se prvenstva
udele`i vsako leto manj ude le -
`encev, tudi letos, kar je posledica
tega, da je {lo v ste~aj »preve~« pod-
jetij iz panog, ki jih pokriva SKEI.

3. mesto ekipe SKEI - ReO Ptuj 
na 11. dr`avnem prvenstvu SKEI Slovenije v letnih {portnih igrah, 
ki je bilo v soboto, 24. maja 2014 v Velenju

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA

Dobitniki pokala

Tekmovanje v vle~enju vrvi
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Tega zaenkrat {e ne moremo trditi
za ptujsko regijo, saj smo se pred-
stavniki SKEI – Regijske organi-
zacije za PTUJ in okolico, ki je
financirala udele`bo na igrah,
tudi letos udele`ili letnih iger.  
Prijave so sprejemali sindikalni
zaupniki po sindikalnih podru` -
nicah Skei – ReO Ptuj, na{ sekretar
Franc [uen in predsednik {portne
komisije Stanislav Horvat pa sta
sestavila ekipe v posameznih dis-
ciplinah. 
Enajstih letnih iger se je udele`ilo
45 tekmovalk in tekmovalcev ter
spremljevalcev iz podjetij v okoli-
ci Ptuja, kot so Talum, Agis –
Zavore, TPV Ptuj, Silkem … 
Letos smo se nekoliko bolje orga-
nizirali, saj smo imeli prijavljene
ekipe v vseh tekmovalnih disci-
plinah, ki so bile:

- mali nogomet (m),
- odbojka (m in `),
- namizni tenis (m in `),
- pikado (m in `),
- vle~enje vrvi (m in `),
- suvanje  kamna (m). 

Prisotnost ̀ enskih in mo{kih ekip
se nam je na koncu tudi obresto-
vala, saj je {tela vsaka dobljena
to~ka. Najve~ pa so k odli~nemu
uspehu Ptuja prispevali na{i
spremljevalci in navija~i, saj so z
glasnim navijanjem spodbujali
na{e tekmovalce.

Kako so potekale igre

Ob 8. uri je bila sve~ana otvoritev
tekmovanja. Ob 8.30 so se za~ele
tekme v odbojki, malem nogome-
tu in namiznem tenisu. Tek -
movanja v pikadu in suvanju
kamna v daljino pa so potekala
po kon~anih ostalih panogah.
Vle~enje vrvi je bila zadnja disci-
plina. 
Sam sem se udele`il malega
nogometa in odbojke. Rezultat je
bil primeren vlo`enemu treningu
in uigranosti ekipe. Poznalo se je,
da smo imeli dobre posameznike,
ki pa se ̀ al niso najbolj{e poznali,
saj smo imeli premalo skupnih
treningov. Maj je ~as, ko imajo
aktivni igralci po klubih {e vedno

obveznosti do svojih klubov, zato
razmi{ljamo, da bi igre prestavili
na kasnej{i datum. Tako bi bile
lige v vseh panogah kon~ane in
bi se iger lahko udele`ilo ve~je
{tevilo aktivnih tekmovalcev. A
na koncu se je ponovno potrdilo
Coubertinovo na~elo Va`no je
sodelovati, ne pa zmagati. Pri -
reditev je dosegla svoj namen –
dru`enje ~lanov, ~e pa smo se ob
tem {e razgibali, toliko bolje.
Zanimivo je bilo tudi na odbojki,
kjer je na{ visoki »kapetan«
Stanislav Kornet  v prvem nizu
skoraj sam odigral ve~ino to~k …
Tudi drugo mesto v pikadu, ki ga
je dosegel na{ tekmovalec
Bo{tjan Zaj{ek, je pripomoglo k
na{emu uspehu. 
@enske so bile v namiznem tenisu
tretje, 3. mesto pa je osvojila tudi
na{a »te`ka« ekipa mo{kih, ki so
vlekli vrv.
Ob 16. uri je sledila razglasitev
rezultatov, tej pa dru`abno
sre~anje v Gorenjevi dvorani.
Prijetno smo bili presene~eni, ko
je napovedovalec razglasil: » … in

tretje mesto v skupni razvrstitvi
gre ekipi, ki prihaja iz na{ega
najstarej{ega mesta … Ekipi …
PTUJ AAAAAAA!!!!«  Po pokal
(kasneje smo preizkusili njegovo
vinotesnost) smo se odpravili vsi
Ptuj~ani in zavzeli oder. Priznanja
in pokale je podelila predsednica
SKEI Slovenije Lidija Jerki~ ob
pomo~i [portne komisije SKEI. 
Na koncu smo do`iveli {e eno
presene~enje – povedali so, da
bodo naslednje, 12. letne igre Skei
Slovenije (leta 2015) pri nas na
Ptuju. Kje in kdaj bodo potekale,
pa ob drugi prilo`nosti.
Dose`ki so potrdili, da delamo
dobro in da smo se odlo~ili prav,
ko smo ustanovili svojo regijo –
Skei – Regijska organizacija za
Ptuj in okolico. 

Se vidimo na Ptuju!p

Mesto: Regija: To~ke:

1. Velenje 190

2. Koro{ka 187

3. Ptuj 115

4. Zasavje 109

5. Gorenjska 95

6. Poso~je 79

7. Celje 55

8. Dolenjska in Bela krajina 53

9. [tajerska 41

Mesto Regija Nogo -
met

Odbojka
M

Odbojka 
Ž

Pikado 
M

Pikado 
Ž

Nam. 
tenis M

Nam. 
tenis Ž

Vle~. 
vrvi M

Vle~. 
vrvi Ž

Met 
kamna M

Skupaj

2. Koro{ka 9 25 25 12 20 11 20 25 15 25 187

3. Ptuj 8 11 0 20 12 10 15 15 12 12 115

4. Zasavje 0 0 12 11 25 12 12 9 20 8 109

5. Gorenjska 11 12 0 10 15 25 0 11 0 11 95

6. Poso~je 10 20 20 9 11 0 0 0 0 9 79

7. Celje 15 0 0 25 0 15 0 0 0 0 55

8. Dolenjska in Bela krajina 20 0 0 8 0 0 0 10 0 15 53

9. Štajerska 12 0 0 7 0 0 0 12 0 10 41

Udele`enci SKEI med tekmo



»Hvala bogu, pa bo {tiri leta spet
mir!« vzklika lep{i spol. Pred krat-
kim se je namre~ kon~alo sveto-
vno prvenstvo v nogometu, ki je
letos potekalo v de`eli, slove~i po
nekaj izjemnih prispevkih za
~love{tvo, kot so denimo karne-
val, v svetu znan skoraj tako kot
ptujski »fa{enk«, ali tako imenova-
ne »brazilke«, tisti kos spodnjega
perila, ki najlep{e poudari mlado
natrenirano zadnjico.
Ko smo `e pri zadnjicah, slednje
smo za dober mesec prikovali
pred televizijske zaslone, kar sicer
ne pripomore k njihovi lep{i obli-
ki, smo pa vsi po vrsti dobili rahlo
melanholi~en, v daljavo zazrt
pogled, tako zna~ilen za na{e
poete, ki vsaj enkrat ni bil posle-
dica popoldanskega »fu{a« oziro-
ma varjenja za soseda, privatnika,
temve~ posledica zaspanosti
zaradi poznih ve~ernih ur, ko smo
spremljali tekme.
Kakorkoli obrnemo, fascinantno
je, da ptujski kurent ni do`ivel
tak{ne svetovne slave kot brhke
silikonske plesalke, ~eprav oboji
opravljajo isto funkcijo: preganja-
jo sneg in slavijo za~etek pomladi.
O~itno je v tanki vrvici med ritni-
cama ve~ magije kot v 50 kilogra-
mih ov~je ko`e in kravjih zvoncev
in pogosto se sneg, ki je bil name-
njen na prostrane brazilske pla`e,

znajde na na{em dvori{~u ravno
takrat, ko moramo v slu`bo, in
ravno takrat, ko nimamo niti ~asa
niti volje, da bi ga pospravili. Kaj
ho~emo, pogosto so nam stvari,
ki se dogajajo okrog nas, nera-
zlo`ljive. 
Odlo`imo {ale in se vrnimo k
{portu: {e te`je lahko razlo`imo
dimenzije, ki jih je v zadnjih sto
in nekaj letih dosegel nogomet, ta
dokaj enostavna igra z `ogo.
[tevilo igralcev in gledalcev
nogometa v svetu presega tri mili-
jarde ljudi in ni je religije, ki bi
imela toliko privr`encev, da ne
omenjamo slave in premo`enja,
ki spremljata najbolje pla~ane
nogometne zvezdnike. ̂ eprav ne
znajo hoditi po vodi, razmakniti
morja ali poslati kobilic na
pre{u{tnike, so vseeno sposobni,
da z nekaj lepimi potezami nav-
du{ijo milijone oziroma v dobri
uri in pol spremenijo pridnega,
delavnega, bogaboje~ega davko-
pla~evalca v podivjano, zariplo
zver, ki se, zavit v {al in gate svo-
jega kluba, iz`ivlja na navija~ih in
igralcih nasprotnega kluba, me~e
banane ~rnim nogometa{em, na
tri ~rne delivce pravice pa je lahko
jezen bolj kot na tri ~rne {kofe, ki
so njemu in njegovemu sloven-
skemu plemenu odnesli okroglo
milijardo. Evrov.

O izvoru nogometa obstaja kar
nekaj legend; za ̀ ogo so se podili
`e stari Grki, Kitajci in Rimljani,
nogomet, ki ga poznamo danes,
pa je bil dokon~no dolo~en s pra-
vili {ele v 19. stoletju. No, uradna
pravila glede {tevila igralcev,
oblike igri{~a, opreme igralcev,
izvajanja kotov, prostih strelov …
so predvsem zato, da se kr{ijo ozi-
roma jih lahko poljubno prilaga-
jamo okolju in {tevilu soigralcev,
ki so na voljo. Tako je mo`no
dober nogomet izvesti tudi sredi
kuhinje, namesto `oge je dovolj
dober tudi v kroglo zme~kan
papir, dovolj sta vsaj dva igralca,
najbolje, da sta nasprotnici mama
ali sestra, da lahko v polni meri
poka`emo svoj potencial. Igri{~e
zunaj hi{e pa zahteva `e kak pri-
pomo~ek ve~, od palic ali kam-
nov, ki ozna~ujejo meje za gol, do
cipres, roba ceste ali jarka, ki
ozna~ujejo avt. Prav tako ni ni~
narobe, ~e teren ni pretirano
raven; ob menjavi strani ob
pol~asu postane slab{a polovica
terena pravi~no neugodna tudi za
nasprotnika.
In ~e `e omenjamo religijo, se
vrnimo k naukom, ki so povezani
z igranjem ali spremljanjem nogo-
meta. Zapomnimo si, da zmage
ne moremo slaviti, dokler se tek-
ma ne kon~a. V nogometu se je
`e velikokrat zgodilo, da je ekipa
izgubila kljub visokemu vodstvu.
Pogosto se dogaja tudi v ̀ ivljenju,
da izgubimo tekmo (recimo zdra-
vje), ko imamo vse ostalo
(dru`ino, kariero …) polo`eno na
pladenj. O~itno potrebujemo
tako v `ivljenju kot v nogometu
tudi malo sre~e, `oga je namre~
okrogla (v bistvu je rahlo sfe ri~ -
na), zgodi se lahko marsikaj, naj-
bolje pa naredimo, da v danem
trenutku damo vse od sebe. Pele,
nogometna legenda, je lepo strnil
svoje razmi{ljanje: »Uspeh ni
naklju~je, je trdo delo, u~enje,
`rtvovanje in predvsem ljubezen
do tega, kar po~ne{ in kar se
u~i{.«p
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@oga je okrogla

GREGOR JURKO
FOTO: SPLET
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ZGODOVINA

In vendar se giblje (Eppur si muove)
Zgodovina med letoma 1984 in 1989

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
februar 1985: »Minilo je dobrih
{est mesecev obratovanja
poskusnih celic B6P. Gledano v
celoti, obratujejo poskusne celice
odli~no in prakti~no brez napak.
Proizvodne rezultate pa je mo`no
{e izbolj{ati z delnimi konstruk-
cijskimi in tehnolo{kimi modifi-
kacijami. Najve~krat so konstruk-
cijske spremembe posledica
preu~evanja tehnolo{kih rezerv.
Da bi lahko obvladovali tehno-
lo{ke rezerve, si v svetu razisko-
valci pomagajo z inteligentnimi
merilnimi sistemi – razvojnimi
merilnimi mikroprocesorskimi
sistemi …« 

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
marec 1985: In vendar se giblje
(Eppur si muove) … »Prepri~an
sem, da v tem trenutku v TGA ni
va`nej{e stvari, o kateri bi bilo
vredno pisati na naslovni strani
Aluminija, kot je projekt MPPAl!
Tako je najpomembnej{a, pa tudi
najbolj vesela novica te pomladi
sigurno ta, da je pogodba za
nakup tehnologije dokon~no
odobrena in da se aktivnosti na
tem podro~ju uresni~evanja pro-
jekta nadaljujejo …« 

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
marec 1985: »Vsak delavec TGA
ve, da je bila podpisana s firmo
Pechiney pogodba o nakupu teh-
nologije za novo elektrolizo.
Seveda se pod pojmom ’»tehno-
logija«’ skriva marsikaj. ^e bi
povr{no pogledali, bi lahko rekli,
da je njegova tehnologija pred-
vsem elektrolizna celica s pred-

pe~eno anodo, podobna tistim v
Mostarju ali poskusnim v hali B.
Vendar je tu bistvena razlika.
Elektrolizna celica serije F (tako
so jo imenovali Francozi) je celica
s sredinskim to~kovnim
poslu`evanjem. Vedno je bila
`elja tehnologov, da bi bilo
poslu`evanje celice ~im ve~krat,
z malimi dodatki glinice. To je bilo
dose`eno s sredinskim to~kov-
nim poslu`evanjem …«

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
april 1985: »Z investicijo blizu 40
milijard dinarjev se bo proizvod-
nja v Kidri~evem pove~ala od
sedanjih 46.000 na 70.000 ton alu-
minija na leto …« 

Zapisi iz ~asopisa Aluminij o
projektu MPPAl
April 1985: »Poleg dolgoro~no
zagotovljene proizvodnje alumi-
nija z nizko porabo surovin, ener-

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ARHIV TALUMA
VIR:  ARHIV ^ASOPISA ALUMINIJ, 

ZBORNIK TALUM 1954–2004

Izklop elektrolizne pe~i v hali A



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 25

gije in ̀ ivega dela je cilj moderni-
zacije proizvodnje primarnega
aluminija v TGA tudi zagotoviti
materialno in socialno varnost
delavcev TGA na osnovi produ-
ktivnega dela v ustreznih pogojih,
prav tako pa tudi zagotoviti ustre-
zno za{~ito okolja, da se ohrani
prirodno bogastvo …«
Junij 1985: »Investicijski pro-
gram (IP) za projekt moderniza-
cije proizvodnje primarnega alu-
minija je kon~no izdelan in oce-
njen kot dovolj dober, da lahko
krene po poti, ki jo je predpisal
zakonodajalec. Z ozirom na
vi{ino predra~unske vrednosti in
te`ke ~ase mu ne bo postlano z
ro`icami. [e manj tistim, ki ga
bomo na poti dru`bene verifika-
cije spremljali in mu pomagali pri
premagovanju {tevilnih pre-
prek …«
Februar 1986: »Projekt MPPAl
smo pripeljali do faze izgrad-
nje …«
Maj 1986: »Prvega junija smo
uradno za~eli z gradbenimi deli
za novo elektrolizo …«
Junij–julij 1986: »Polo`ili smo
temeljni kamen za novo elektro-
lizo …« 
November 1986: »Sestavljalnica
anod je `e pod streho …«
April 1987: »Monta`a se je
za~ela …«
Maj 1987: »Spremembe v elek-
trolizi zahtevajo tudi spremembe
v procesu proizvodnje anodne
mase …«
Julij–avgust 1987: »Monta`a
opreme v sestavljalnici anod je ̀ e
v polnem teku …«
September 1987: »Z gradnjo
prehitevamo roke. Zagotoviti bo
treba tudi finan~na sredstva …«
Marec 1989: »Rekonstrukcija
elektrolize B uspe{no za nami …«

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
april 1985: »Petnajstega marca
1985 je bil tla~ni preizkus novega
parnega kotla s hladnim vodnim
tokom. Obratovalni tlak novega
kotla zna{a 47,6 bara, preizkusni
tlak pa je zna{al 75 barov.
Netesnosti ali deformacij v ~asu
preizkusa ni bilo opaziti …« 

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
april 1985: »Na 8. Tekmovanju
pihalnih orkestrov Slovenije si je
21. 4. 1985 v Kr{kem na{a godba
pod vodstvom profesorja Antona
Horvata pridobila zlato plaketo v
3. te`avnostni skupini ...«

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
avgust 1985: »Dejavnost na
podro~ju ~i{~enja plinov je glede
na varnost okolja z leti zahtev-
nej{a in obse`nej{a. Naprave, ki
v ve~ji meri zadostijo vsem
stro`jim zahtevam varstva, so
elektrofiltri. Za ~i{~enje pra{nih
(trdih) delcev, imenovanih tudi
lete~i pepel, je v TGA za potrebe
novega kotla grajen nov sodobni
elektrofilter proizvodnje ’ Vemos’
Zagreb po licenci {vicarske firme
’Elex’ …«

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
november 1985: »Verjetno `e
marsikdo ve, da smo konec avgu-
sta kupili v TGA prvi osebni
ra~unalnik za potrebe sektorja za
investicije …«

Temeljne organizacije zdru`ene-
ga dela, ki so bile precej{nja ovira
pri velikopoteznih investicijah,
smo ukinili med prvimi v Sloveniji
na podlagi referendumske
odlo~itve vseh zaposlenih. Z vpi-
som v sodni register je Tovarna
glinice in aluminija Boris Kidri~

30. decembra 1987 postala enovi-
ta delovna organizacija. (Zbornik
Talum 1954–2004)

Zapis iz ~asopisa Aluminij, junij
1989: »Zakon o podjetjih, ki ga
je sprejela Skup{~ina SFRJ na seji
zveznega zbora, velja od
1. januarja 1989. V 1. ~lenu tega
zakona je zapisano ’Delovna
organizacija, ki opravlja gospo-
darsko dejavnost, je ekonomska
in poslovna celota, ki se ustanovi
in posluje kot PODJETJE …’«

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
oktober 1989: »TGA v klubu naj-
bolj{ih – je zapisal Ve~er
25. 10. 1988 – kar si je pridobil z
dobrimi rezultati, in pristavil, da
biti v klubu ni le ~ast, ampak tudi
obveznost za spodbudne rezulta-
te tudi v prihodnje …« 

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
november 1989: »Za nami je 35 let
proizvodnje. Tovarni{ki praznik
bomo praznovali predvsem delo-
vno, brez velikih ceremonij z
zavestjo, da uresni~ujemo pred

leti postavljene cilje in vse bolj
stopamo v korak s svetovno teh-
nologijo pri proizvodnji in prede-
lavi aluminija …« 

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
december 1989: »Za~etek reali-
zacije koncepta informacijskega
sistema v TGA …«

Leta 1989 je za~ela obratovati
nova livarna s klasi~nim livarskim
programom. Z novo tehnologijo
predpe~ene anode se je Tovarna
glinice in aluminija Boris Kidri~
uvrstila med najsodobnej{e sve-
tovne proizvajalce aluminija.
(Zbornik Talum 1954–2004)

Zapis iz ~asopisa Aluminij,
december 1989: »Najve~ zapo-
slenih v tovarni je bilo leta 1989,
in sicer 2850 …«p

Nadzorna soba v proizvodnji anodne mase Livarska pe~

Aluminijski trak



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 26

Poletje v Talumu

FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

FOTOREPORTA@A



ALUMINIJ   {tevilka 7, stran 27
KRI@ANKA

Slovar~ek: ANJOU – francoska vladarska rodbina, An`uvinci, BEO – ~rna vrsta {korca, CSU – nem{ka kr{~ansko socialna zveza, DAKELJ –
lovski pes s kratkimi nogami, dakel, jazbe~ar, LOPARI – hrva{ki turisti~ni kamp v Nerezinah, MIOTAZA – raztezanje mi{ice, ROURKE – ameri{ki
igralec (Mickey, 1952).



16. Talumov dan za zdravje 
»Zdravo Talum«

Potekal bo v soboto, 6. 9. 2014, s pri~etkom ob 8. uri pred dvorano restavracije Pan.

Po dopoldanskih aktivnostih bo od 13. ure naprej potekalo tradicionalno dru`enje.
Pridite in pre`ivite prijeten dan v dru`bi sodelavcev na malo druga~en na~in.

Vabljeni!


